
第一图书网, tushu007.com
<<等离子体天体物理学,第二部>>

图书基本信息

书名：<<等离子体天体物理学,第二部>>

13位ISBN编号：9787301215579

10位ISBN编号：7301215576

出版时间：2012-12

出版时间：北京大学出版社

作者：索莫夫

页数：413

版权说明：本站所提供下载的PDF图书仅提供预览和简介，请支持正版图书。

更多资源请访问：http://www.tushu007.com

Page 1



第一图书网, tushu007.com
<<等离子体天体物理学,第二部>>

内容概要

　　为有力推动我国物理学研究、加快相关学科的建设与发展，特别是展现近年来中国物理学者的研
究水平和成果，北京大学出版社在国家出版基金的支持下推出了《中外物理学精品书系》，试图对以
上难题进行大胆的尝试和探索。
《中外物理学精品书系·引进系列（14）·等离子体天体物理学（第2部分）：重联与耀斑（影印版）
》编委会集结了数十位来自内地和香港顶尖高校及科研院所的知名专家学者。
他们都是目前该领域十分活跃的专家，确保了整套丛书的权威性和前瞻性。
　　《中外物理学精品书系·引进系列（14）·等离子体天体物理学（第2部分）：重联与耀斑（影印
版）》内容丰富，涵盖面广，可读性强，其中既有对我国传统物理学发展的梳理和总结，也有对正在
蓬勃发展的物理学前沿的全面展示；既引进和介绍了世界物理学研究的发展动态，也面向国际主流领
域传播中国物理的优秀专著。
可以说，《中外物理学精品书系》力图完整呈现近现代世界和中国物理科学发展的全貌，是一部目前
国内为数不多的兼具学术价值和阅读乐趣的经典物理丛书。
　　《中外物理学精品书系》另一个突出特点是，在把西方物理的精华要义“请进来”的同时，也将
我国近现代物理的优秀成果“送出去”。
物理学科在世界范围内的重要性不言而喻，引进和翻译世界物理的经典著作和前沿动态，可以满足当
前国内物理教学和科研工作的迫切需求。
另一方面，改革开放几十年来，我国的物理学研究取得了长足发展，一大批具有较高学术价值的著作
相继问世。
这套丛书首次将一些中国物理学者的优秀论著以英文版的形式直接推向国际相关研究的主流领域，使
世界对中国物理学的过去和现状有更多的深人了解，不仅充分展示出中国物理学研究和积累的“硬实
力”，也向世界主动传播我国科技文化领域不断创新的“软实力”，对全面提升中国科学、教育和文
化领域的国际形象起到重要的促进作用。
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章节摘录

版权页：   插图：   According to Moiseev and Chkhetiani (1996), the mechanism that gen-erates the mean
hydrodynamic helicity leads to a second cascade range inaddition to the Kolmogorov range (vol. 1, Section 7.2.2).
The constant thatdoes not depend on the scale of the helicity here is its flux. Neverthelessthis requirement, like the
requirement that the energy flux F be constantin the Kolmogorov range, is not inflexible. The spectral
characteristics un-dergo significant changes. They are associated, as we understand, with atleast a partial inverse
cascade into the large-scale region. There is a broad class of effects that generate both hydrodynamic helic-ity itself
and large helicity fluctuations under terrestrial and astrophysicalconditions. In particular, the simultaneous
presence of such factors as tem-perature and density gradients, shearing flows, and nonuniform rotation
issufficient. Like the direct cascade in the Kolmogorov turbulence, the inverse cas-cade is accomplished by
nonlinear interactions, suggesting that nonlin-earity is important. However a spectral type of inverse cascade is
thestrongly nonlocal inverse cascade process, which is usually referred to asthe α-effect (Moffatt, 1978; Krause and
R(a)dler, 1980). This effect existsalready in linear kinematic problems. A strong indication, that the a-effect is
responsible for large-scale mag-netic field generation, comes from detailed analysis of
three-dimensionalsimulations of forced MHD turbulence (Brandenburg, 2001). This mayseem rather surprising at
the first glance, if one pictures large-scale fieldgeneration as the result of an inverse cascade process, that
(Brandenburgand Subramanian, 2000) the exact type of nonlinearity in the MHD equations is unessentialas far as
the nature of large-scale field generation is concerned.However, magnetic helicity can only change on a resistive
timescale. So thetime it takes to organize the field into large scales increases with magneticReynolds number.
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编辑推荐

《等离子体天体物理学(第2部分):重联与耀斑(影印版)》主要是给等离子体天体物理领域的研究者提供
参考之用，也同时会成为本专业以及空间物理、地球物理等专业的研究生感兴趣的读物。
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